

*“Venía solo de fin de semana
al Xurés y no me llegaba”*

ENTREVISTA

MARTA DELGADO

DE LA EMPRESA “MIRA XURÉS”



La casa familiar de Silvares, en Grou, es el fuerte de Mira Xurés. En un privilegiado mirador sobre el valle del Limia y los picos del Xurés, Marta Delgado sentó las bases de un proyecto personal y profesional en el que conjugó sus grandes pasiones: turismo, naturaleza, patrimonio y su amado rural.

A casa familiar de Silvares, en Grou, é o forte de Mira Xurés. Nun privilegiado miradoiro sobre o val do Limia e os picos do Xurés, Marta Delgado sentou as bases dun proxecto persoal e profesional no que conxugou as súas grandes paixóns: turismo, natureza, patrimonio e o seu amado rural.

¿Cuándo decidió dar el paso y crear “Mira Xurés”?

Cuando se empezó a hablar del Parque del Xurés, de la Reserva de la Biosfera, esperaba que saliesen más cosas de las que había. Yo, de aquella, tenía la tienda en Ourense y venía el fin de semana, y como veía todo por hacer y que nadie lo hacía... En el 2008 empecé a hacer las rutas del contrabando. Aquí hubo mucha historia y pensaba que eso había que reflejarlo, que la gente que quisiese hacer aquí las rutas tuviese la oportunidad de hacerlas, porque ibas a hablar al parque, pero nada. Y un día pensé que no sería tan complicado poner un cartel y, con gente de la zona, me lancé.

¿Cuál fue la primera ruta?

Desde Grou hasta Castro Leboreiro, ni siquiera llegamos al lugar: Rubén, que de aquella empezaba en el parque, vino conmigo y me ayudó a buscar los caminos hasta Queguas, la Pía da Moura...

De aquella aún estaba en Ourense...

Sí, veníamos el sábado a comer, y el domingo después de comer marchábamos. Di el salto de venir a Silvares por mi suegra. La llevamos para Ourense, pero allí protestaba, lo pasaba muy mal porque quería volver a su casa. Lolo (el marido), no estaba muy por la labor, decía que era como el fin del mundo, pero yo como no acepto un no por respuesta... Así que los chavales quedaron allí (en Ourense) y nosotros, llegados a los cincuenta, nos vinimos para Silvares con la meta de reformar la casa, limpiar las fincas, plantar unos frutales y también dinamizar algo la zona.

¿Y cómo fue?

Hablaban de que había tantas posibilidades y apoyos para vivir en el rural... Y no tuvimos ayuda ninguna. Nosotros venimos con la idea de hacer un albergue. Esta era una casa grande, pero las cosas no salieron como habíamos planteado y me puse a trabajar, primero en la residencia de Lobeira y después en el balneario de Lobios, y al mismo tiempo creando “MiraXurés” para hacer las rutas. Por lo menos seguir haciéndolas el fin de semana, compatibilizando con el trabajo.

Quince años después, ¿qué cambió en Mira Xurés?

Pues resulta que cuando cerraron el balneario con la pandemia, mi hija se vino para aquí y, estando cerradas, teníamos mucho tiempo libre y un montón de muebles para restaurar. La casa estaba bien y nos pusimos a pintar y arreglarlo todo. De lo que otrora había sido un pajar hice un loft rural.

¿A quién está dirigido?

Montamos este espacio para dar cabida a las familias, no había muchos alojamientos así. Si quieren hacer rutas

Cando decidiu dar o paso e crear Mira Xurés?

Cando se empezou a falar do Parque do Xurés, da Reserva da Biosfera, esperaba que saísen máis cousiñas das que había. Eu daquelas tiña a tenda en Ourense e viña a fin de semana, e como que vía todo por facer e que ningún o facía... No 2008 empecei a facer as rutas do contrabando. Aquí houbera moita historia e pensaba que iso había que reflectilo, que a xente que quixese facer aquí as rutas tivese a oportunidade de facelas, porque ías falar ao parque, pero nada. E, un día, pensei que non sería tan complicado por un cartel e, coa xente da zona, lanceime.

Cal foi a primeira ruta?

Dende Grou ata Castro Leboreiro, nin sequera chegamos ao pobo. Rubén, que daquelas empezaba no parque, veu comigo e axudoume a buscar os camiños ata Queguas, a Pía da moura.

Daquelas aínda estaba en Ourense...

Sí, viñamos o sábado a comer, e o domingo despois de comer marchabamos. Din o salto de vir a Silvares pola miña sogra. Levámola para Ourense pero alí protestaba, pasábao moi mal porque quería vir para a súa casa. Lolo (o marido), non estaba moi pola labor, dicía que era como o fin do mundo, pero eu como non acepto un non por resposta... Así que os rapaces quedaron alá (en Ourense) e nós, chegados aos 50, viñémonos para Silvares coa meta de reformar a casa, limpar as fincas, plantar unhas froiteiras e tamén dinamizar algo a zona.

E como foi?

Falaban de que había tantas posibilidades e apoios para vir o rural... E non tivemos axuda ningunha. Nós viñemos coa idea de facer un albergue. Esta era unha casa grande, pero as cousas non saíron como tiñamos plantexados e me puxen a traballar, primeiro na residencia de Lobeira e despois no balneario de Lobios, e á vez creando “MiraXurés” para facer as rutas. Polo menos seguir facéndoas a fin de semana, compatibilizando co traballo.

Quince anos despois, que mudou Mira Xurés?

Pos resulta que cando pecharon o balneario coa pandemia, a miña filla veuse para aquí e, estando pechadas, tiñamos moito tempo libre e un montón de mobles para restaurar. A casa estaba ben e puxémonos a pintar e arranxar todo. Do que otrora foi unha palleira, fixen un loft rural.

Para quen está dirixido?

Montamos este espazo para dar cabida ás familias, non había moitos aloxamentos así. Si queren facer rutas comigo ben; senón eu lles indico os sitios onde poden ir. Teño mapas e información turística.



conmigo, bien; sino yo les indico los sitios donde pueden ir. Tengo mapas e información turística.

¿Qué tipo de turista se aloja en la vivienda?

La mayoría familias o parejas. En la pandemia vino gente muy curiosa: gente que venía de Francia recorriendo la península, una pareja de las Illas Antípodas que, antes de hacer la cuarentena para entrar en su país, se dedicó a ver mundo y acabaron aquí, estuvieron una semana. El año pasado tuvimos gente de Andalucía, Cataluña, Asturias y, de Galicia, de la zona de Coruña y Vigo. Vino gente de la zona norte de Portugal (Oporto-Braga) y también de Lisboa, incluso brasileiros que están trabajando en la capital.

¿Y, teniendo la joya natural portuguesa como es el Gerês, por qué cruzan entonces la raya?

Por las termas. Lo que más les atrae son las termas, y también dicen que allí abajo (por el Gerês) ya hay demasiada gente y pocos alojamientos.

¿Que destacan los visitantes de la zona?

Que no sea un sitio "contaminado", como ellos dicen, por el turismo, que es un sitio auténtico. Destacan que no haya masificación y, aunque hay mucho abandono, destacan que se pueda ver como es ahora. Dicen que mejor verlo caído que una mala restauración.

¿Y de Mira Xurés?

Las muchas posibilidades que le puedes dar: de ver sitios, ríos, patrimonio etnográfico, el legado que nos dejaron nuestros antepasados: los dólmenes, los celtas, los romanos... nuestra historia... Es un sitio poco conocido, pero con muchas opciones. A veces vienen para estar un par de días y preguntan para quedar más días, ¡incluso una semana!

Que tipo de turista se aloja en la vivienda?

A maioría familia ou parellas. Na pandemia veu xente moi curiosa: xente que viña dende Francia percorrendo a península, unha parella das Illas Antípodas que, antes de facer a corentena para entrar no seu país, dedicouse a ver mundo e acabaron aquí, estiveron unha semana. O ano pasado tivemos xente de Andalucía, Cataluña, Asturias e, de Galicia, da zona de Coruña e Vigo. Veu xente da zona norte de Portugal (Oporto-Braga) e tamén de Lisboa, mesmo brasileiros que están traballando na capital.

E, tendo a xoia natural portuguesa como é o Gerês, por que cruzan entón a raia?

Polas termas. O que máis lle atrae son as termas, e tamén din que alí abaixo (pólo Gerês) xa hai demasiada xente e poucos aloxamentos.

Que destacan os visitantes da zona?

Que non sexa un sitio "contaminado", como din eles, polo turismo, que é un sitio auténtico. Destacan que non haxa masificación e, aínda que hai moito abandono, destacan que se poida ver como é agora. Din que mellor velo caído que unha mala restauración.

E de Mira Xurés?

As moitas posibilidades que lle podes dar: de ver sitios, ríos, de patrimonio etnográfico, do legado que nos deixaron os nosos antepasados: os dólmenes, os celtas, os romanos... a nosa historia... É un sitio pouco coñecido, pero con moitas opcións. Ás veces veñen para estar un par de días e preguntan para quedar máis días, mesmo unha semana!

Que futuro lle ve á comarca?

Temos moitas posibilidades e agora estase sumando

¿Qué futuro le ve a la comarca?

Tenemos muchas posibilidades y ahora se está sumando gente nueva, como Luísa de Carreiras con el tema de los caballos en A Portaxe. Hay mucho de donde tirar, por eso la gente viene y se queda con la idea de que tiene que volver, porque le quedó mucho por ver, por descubrir y quieren regresar. Y eso es lo principal, que la gente siga queriendo volver, y ver más cosas... Y bueno, todo lo que queda aún por hacer.

¿Y en el presente?

Yo diría que se está avanzando con pasos firmes y con todas estas iniciativas que están surgiendo. Las iniciativas de la Diputación con la puesta en valor del Geodestino Celanova-Xurés, el proyecto Lima-limia para coordinarnos con Portugal. Yo veo el futuro como Reserva de la Biosfera, uniéndonos con Portugal, porque a ellos les va muy bien y nosotros debemos trabajar conjuntamente con ellos.

¿A nivel personal, usted tiene muchos frentes?

Uff!. Tenemos el tema del Entroido con los "follateiros" y la colaboración con Portugal; el tema del Camino de San Rosendo, obxecto de avaliación por parte del CSIC para su declaración jacobea y estamos trabajando para promocionarlo y, en el tema de las infraestructuras, mejorar los servicios del Camino. A ver si Bande pone en marcha los proyectos que tiene de las termas y de la Casa de Baño, porque es muy importante para el Camino y para dinamizar la zona. Nos haría falta trabajar en conjunto para completar el Camino con fuentes, áreas recreativas... Y estoy también con Ecoturismo Xurés, que montamos Ana Canal de Lirios del Xurés y yo para organizar actividades en conjunto: rutas y paquetes turísticos para las tour-operadoras, las jornadas micológicas, el belén de cumbres... A ver si logramos sumar más gente, agruparnos y hacer calendarios para organizarnos y que no coincidan las fiestas y los eventos.

¿Qué le pediría a las administraciones?

Ahora están receptivos porque están las elecciones... (risas). Trabajar en coordinación con Portugal. La promoción siempre está bien, pero la gente se queja de que en las redes sociales falta una buena información sobre el territorio. Tenemos una página web del parque, otra de la reserva... pero hay quejas de que la información no es buena, se duplica.

ALQUILER VACACIONAL
Y RUTAS ORGANIZADAS MIRA XURÉS

Silvares, 19 • CP 32892 • Lobios (Ourense)
988 438 307 / 617 164 082



xente nova, como a Luísa de Carreiras co tema dos cabalos na Portaxe. Hai moito por onde tirar, por iso a xente ven e quédase coa idea que ten que volver, porque quedoulle moito por ver, por descubrir e queren volver. E iso é o principal, que a xente siga querendo volver, e ver máis cousas... E bueno, todo o que queda aínda por facer.

E no presente?

Eu diría que se está avanzando con pasos firmes e con todas estas iniciativas que están xurdindo. As iniciativas da Deputación coa posta en valor do Xeodestino Celanova-Xurés, o proxecto Lima-limia para coordinarnos con Portugal. Eu vexo o futuro como Reserva da Biosfera, uníndonos con Portugal, porque a eles vaillles moi ben e nós debemos traballar conxuntamente con eles.

A nivel persoal, vostede ten moitos frentes?

Uff. Temos o tema do Entroido cos follateiros e a colaboración con Portugal; o tema do Camiño de San Rosendo, obxecto de avaliación por parte do CSIC para a súa declaración xacobea e estamos traballando para promocionalo e, no tema das infraestructuras, mellorar os servizos do Camiño. A ver si Bande pon en marcha os proxectos que ten das termas e da casa do Baño, porque é moi importante para o Camiño e para dinamizar a zona. Faríanos falta traballar en conxunto para completar o camiño con fontes, áreas recreativas... E estou tamén co Ecoturismo Xurés, que montamos Ana Canal de Lirios do Xurés mais eu para organizar actividades en conxunto: rutas e paquetes turísticos para as tour-operadoras, as xornadas micolóxicas, o belén de cumes... A ver se logramos sumar máis xente, agruparnos e facer calendarios para organizarnos e que non coincidan as festas e os eventos.

Que lle pediría as administracións?

Agora están receptivos porque están as eleccións... (risas). Traballar en conxunto con Portugal. A promoción sempre está ben, pero a xente queixase de que nas redes sociais falta unha boa información sobre o territorio. Temos unha páxina web do parque, outra da reserva... pero hai queixas de que a información non é boa, duplicase.